



Martin-Weaver Memorial Fund Lecture



Photo credit:
Shelley Sass

Saturday, May 7, 2016

**Metro Hall
200-310, Wellington Street East Toronto**

**Free Entrance
Presentations 9:30-12:30**

**“Red skies in the morning: Threats to
cultural landscapes in Canada posed by
a changing environment”**

**Speaker:
Colleen S. L Mercer Clarke, Biologist**

Martin-Weaver Memorial Lecture

ICOMOS Canada is pleased to announce its association with the MWMF and to present the MWMF Lecture at this 2016 General Assembly.

The aim of the ICOMOS Canada MWMF is to reflect the life's work of the late Martin Weaver by promoting practical, hands-on education, training and research in the field of heritage conservation in Canada. Funds raised through activities such as Student Heritage Charette and contributions will go towards a bursary to be awarded to students/young professionals who demonstrate their commitment to this mission.

Over a career that spanned more than four decades, Martin Weaver devoted his life to the promotion of heritage conservation. A scholar, noted lecturer and prolific writer, he authored *Conserving Buildings: A Guide to Techniques and Materials*, as well as more than 140 articles. He also had an international consulting practice working on projects ranging from cathedrals to cave art to submarines.

He was an adjunct associate professor at Columbia University's Graduate School of Architecture, Planning, and Preservation and was Director of the Center for Preservation Research, from 1991 to 2003.

Martin Weaver has been the recipient of numerous awards in recognition for his outstanding contribution to conservation from many organizations including Heritage Canada Foundation, APT and ICOMOS Canada, which granted him the Jacques Dalibard Award.

If you wish you may contribute to the MWMF during the Event.

MWMF Lecture - Guest Speakers

**Colleen S. L Mercer Clarke - M.Sc.,
M.L.A., Ph.D, FCSLA, APALA**



Commencing with an overview of climate change in Canada, this presentation will focus on how climate change, and increasingly severe weather events, may affect cultural landscapes. Our changing environment carries with it potential impacts due to heat, cold, drought, and inundation, which will strain society together with the landscapes we cherish and the historic and cultural sites that contribute to our sense of heritage and well-being.

Heritage sites are unique in that many cannot, or should not be moved, and others will not benefit from poorly designed protection measures. Across the country, as governments, communities and private owners react to increasingly severe weather events, the implementation of protective measures whose impacts have not been well considered may pose immediate threats to cultural landscapes.

In conclusion, today's conservation professionals will need to be ready to act, both as harbingers and managers of the changes we will face.



Conférence à la mémoire de Martin Weaver



Photo:
Shelley Sass

Le samedi 7 mai 2016
200-310 Wellington Street East, Toronto

Entrée gratuite
Présentations en Anglais 9:30-12:30

**“Red skies in the morning: Threats to
cultural landscapes in Canada posed
by a changing environment”**

Conférencier:
Colleen S. L Mercer Clarke, Biologist

Conférence à la mémoire de Martin Weaver

ICOMOS Canada a le plaisir d'être associée au Fonds commémoratif Martin-Weaver et de présenter à son congrès annuel la Conférence à la mémoire de Martin Weaver.

La mission du Fonds commémoratif Martin-Weaver (MWMF) est de perpétuer le travail de feu Martin Weaver en encourageant la formation et la recherche pratiques dans le domaine de la conservation du patrimoine au Canada. Les fonds recueillis grâce à ces activités servent à constituer des bourses qui seront décernées à des jeunes professionnels ou étudiants qui ont cette mission à cœur.

Au cours de sa carrière de plus de 40 ans, Martin Weaver s'est consacré à la promotion de la conservation du patrimoine. Érudit, conférencier réputé et auteur prolifique, il a publié l'ouvrage *Conserving Buildings: A Guide to Techniques and Materials* et plus de 140 articles. Expert-conseil de réputation internationale, il a de plus travaillé à des projets variés tels les cathédrales, l'art rupestre et les sous-marins.

M. Weaver a été professeur agrégé adjoint à l'École supérieure d'architecture, d'urbanisme et de préservation de l'Université Columbia et il a été Directeur du Centre de recherches sur la préservation dans cette université, de 1991 à 2003. Il a reçu des prix de reconnaissance de nombreux organismes qui ont mis en lumière sa contribution remarquable aux efforts de conservation, dont Héritage Canada, l'APT et ICOMOS Canada (prix Jacques-Dalibard).

Si vous souhaitez faire un don, nous recueillerons celui-ci lors de la conférence.

Conférencier invité

**Colleen S. L Mercer Clarke - M.Sc.,
M.L.A., Ph.D, FCSLA, APALA**



Commençant par un aperçu des changements climatiques au Canada, cette présentation portera sur comment les changements climatiques et les phénomènes météorologiques de plus en plus graves peuvent affecter les paysages culturels.

Notre environnement changeant véhicule avec lui des impacts potentiels en raison de la chaleur, du froid, de la sécheresse et d'inondations qui exerceront des tensions importantes sur la société ainsi que sur les paysages que nous chérissons et les sites historiques et culturels qui contribuent à notre patrimoine et bien-être. Ces Sites sont uniques, car beaucoup ne peuvent pas ou ne devraient pas être déplacés, et d'autres ne bénéficieront pas de mesures de protection mal conçues. À travers le pays, pendant que certains réagissent aux phénomènes météorologiques de plus en plus violents, la mise en œuvre de mesures de protection dont les impacts n'ont pas été bien considérés présentent une menace immédiate. En conclusion, les professionnels de la conservation devront être prêts à agir, en tant qu'éclaireurs et gestionnaires des changements que nous confronterons.